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Oma kooli tunne!
Tähistasime koos koolipere ja heade koostööpartneri-
tega 16. oktoobri hommikul Järvakandi Kooli nime-
tahvli  avamist ja hariduse andmise alguse aastapäeva. 
Aktusel tervitasid kooliperet Järvakandi vallavanem 
Mart Järvik  ja koolidirektor Aet – Triin Vasnu, ee-
maldati  kate kooli värskelt nimetahvlilt, mis klaasi-
pealinna koolile kohaselt on klaasist. Klaasikonkursil 
„Minu Klaas“ osalenud õpilasi tunnustas klaasikunst-
nik Kaja Vaikre ja kooli spordipäevade paremaid õpe-
taja Margus Sepp, lisaks tegid huvijuhid kokkuvõtte 
lõppenud leivanädalast. Õpilased sõid sünnipäeva pu-
hul jäätist ja igaüks sai kingiks Järvakandi Kooli logo 
ja tunnuslausega „Õppimine sillutab teed tulevikku!“ 
pastapliiatsi. 

Koolipäeva jooksul oli taaskord kõigi huvilistel 
võimalus veeta tund või rohkem ajaloo püsieksposit-
siooniga klassis. Selgitusi jagas  Asta Paeste, arutleti 
ajaloo keerdkäikude üle, sirviti kooli kroonikat ja vaa-
dati pilte. 

Järvakandis algas sel õppeaastal  137. kooliaasta. 
Uue traditsioonina otsustasime hakata tähistama koo-
li sünnipäeva koolipere ja külalistega oktoobrikuus 
edaspidigi.

Aet-Triin Vasnu
Järvakandi Kooli direktor2.–6. novembrini toimus 

koolis poistenädal, kuhu 
mahtus nii jõu- ja ilunumb-
reid, harjutusi iseseisvaks 
eluks kui ka kohtumine küla-
lisega. Valiti ka Kooli Popim 
Poiss. Nädala lõpetas isade-
päevale pühendatud  kontsert 
kultuurihallis.

Nädala algul selgitati väl-
ja kõige sitkemad ja sportli-
kumad noormehed. Selleks 
tehti aja peale kõhulihaste 
harjutusi. Edasi tulid harjutu-
sed iseseisvaks eluks. Poistel 

tuli joonise järgi lipsusõlm 
kokku siduda ja tööõpetuse 
tunnis puutöö asemel hoo-
piski saiakesi küpsetada. Kui 
lipsusõlme kokkupusimisega 
nähti kõvasti vaeva, siis küp-
setamine paistis poistele vä-
ga meeldivat. Pealegi sai ju 
enda valmistatud saiakesed 
pärast ära süüa! 

Loodetavasti sai nii mõ-
nigi sellest küpsetuskorrast 
pisiku külge ja edaspidi ül-
latatakse küpsetamistuhinaga 
koduseidki!

Kolmapäeva õhtul võt-
sid võimlas omavahel mõõ-
tu isad-lapsed. „Võisteldi“ 
köieveos, rahvastepallis ning 
teatevõistluses. Võitis sport, 
osavõtt ja ühine koostegut-
semine!

Neljapäeval kohtuti Loo-
tuse Küla Järvakandi Kes-
kuse juhi Villy Võrguga, kes 
rääkis oma elukogemustele 
tuginedes õigete valikute 
tähtsusest meie elus.

Reede õhtul oli kõigil val-
laelanikel võimalus osa saada 

imeilusast isadele pühenda-
tud kontserdist kultuurihallis, 
kus suure osa eeskavast täit-
sid meie kooli õpilased.  Eriti 
sooja tunde tekitas algklassi-
poisi Martini ja tema vanaisa 
Antsu ühine etteaste ning 
külalisesinejast isa Veiko ja 
tema tütre Aliisi lummavalt 
lauldud laulud! Suur aitäh 
esinejatele ning korraldajate-
le selle sooja ja hingepugeva 
emotsiooni eest! 

Heivi Kipper
kooli huvijuht

Direktor ja vallavanem nimetahvlilt katet eemaldamas

Uus nimetahvel 2x Heivi Kipper

Poistenädal koolis
Isadega rammu katsumas 2x Heivi Kipper

6. oktoobri õhtul oli kul-
tuurihallis kuulda lõbusaid 
lastehääli ja tunda elevust – 
toimus traditsiooniline valla 
isadepäeva kontsert. 

Kontserdile tulnud mees-
inimesed said saabuva isa-
depäeva õnnitlusena käele 
südamekleepsu. Traditsioo-
niliselt võeti meie valla 
perre vastu uued siia ilma 
saabunud kodanikud: Rahel 
Riika Kupits, Hanna-Liisa 
Hendrikson, Triin Männa-
maa, Kristofer Raudsepp, 
Tom Markus Jõearu, Greteli 
Viet, Marily Metsoja, Joosep 
Liiverkas, Mick Merekivi, 
Loore Solovjev, Anelle Roht. 
Seda sündmust jäi neile mee-
nutama vallavanema poolt 
üle antud esimene raamat.

Õhtujuhi rolliga said suu-
repäraselt hakkama noored 

neiud Lizette Azojan ja Trii-
nu Rohtla. Nende meeleolu-
kas dialoog oli lõbus ja ladus, 
nad ise säravalt asjalikud. 
Kontsertosa täitsid meie koo-
li vahvad õpilased, kes laul-
sid, lugesid luuletusi ja män-
gisid erinevaid pille. 

Väga südamlik oli vana-
isa Antsu ja tema tütrepoeg 
Martini esinemine. Tänud 
kooli muusikaõpetajale Eha-
le ja laste teatriringi juhen-
dajale Reale. Tänud ka Ka-
rinile ja Anetele, kes käivad 
kultuurihallis musitseerimas 
ja sel õhtul ka laval laulsid. 
Külalisesinejaks oli seekord 
pereansambel: isa Veiko Si-
niroht tütar Aliisiga. Tänud 
neilegi.

Isad ON tähtsad.
Tiia Hansar

kultuurihalli juhataja

Austati isasid

Isa Veiko ja tütar Aliis Tiia Hansar 

Vanaisa Ants ja tütrepoeg Martin Heivi Kipper

Pirukaid küpsetamas
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VOLIKOGU
Volikogu pidas istungi 28. oktoobril. 11 saadikust oli kohal 
10, puudus Riigo Raadik.
Haldus- ja arengukomisjoni koosseisu muutmine

Volikogu otsustas lõpetada Siret Luige volitused Järva-
kandi Vallavolikogu haldus- ja arengukomisjoni liikmena 
ja kinnitada uueks liikmeks Katrin Kuum. 
Audiitori määramine 

Kuulanud ära finantsnõunik Helje Nahkuri vastavasisu-
lise ettekande, otsustas volikogu määrata Järvakandi valla 
2015.–2017. aastate majandusaasta aruannete audiitor-
kontrolli läbiviijaks AMC Audit OÜ.
Maa taotlemine munitsipaalomandisse

Volikogu otsustas taotleda munitsipaalomandisse trans-
pordimaana Pargi tänava ja Metsa tänava maa- ala ning 
elamumaana Laane tn 3 ja Laane tn 5 maa- ala.
Vastus Rapla valla ettepanekule haldusterritoriaalse 
korralduse muutmise konsultatsioonide alustamiseks

Kuulanud ära vallavanem Mart Järviku selgitused Ra-
pla valla ettepaneku kohta määrata Raplamaa valdade 
poolt esindajad konsultatsioonideks võimalike halduster-
ritoriaalsete ümberkorralduste teemal  maakonnas (tõmbe-
keskused ja valdade liitmine), otsustas volikogu määrata 
Järvakandi valla esindajateks volikogu esimehe Marko 
Matsoni ja vallavanem Mart Järviku.

  Leiti, et läbirääkimistel tuleb lähtuda Rapla maakonna 
keskuste arengustrateegia dokumendist, mis on heaks kii-
detud 17. märtsil 2010. a ja mida on uuendatud järgnevatel 
aastatel Raplamaa Omavalitsuste Liidu täiskogu otsustega.

Joonis 9: Raplamaa keskuste võrgustik (strateegiadoku-
mendi lehekülg 37)

Strateegia järgi on Raplamaal tulevikus maakonnakes-
kus Raplas ja kolm suuremat tõmbekeskust Märjamaa, 
Kohila ning Järvakandi. Uuringu läbiviijate (Tallinna Üli-
kooli teadlased) ettepanekul võiksid need tõmbekeskused 
olla tulevikus liituvate valdade keskusteks.

JK

Kas mardi- ja kadripäevale 
lüüakse hingekella?
Olen olnud õpetaja Järvakandi Koolis juba 1993. aastast. 
Enne mardipäeva on koolis nii põnev- jutud tiirlevad mar-
disanditamise ümber. Õpilased otsivad sõpru, kellega mar-
dilaupäeval 9. novembril koos sanditama minna.

Ühiselt tuletatakse meelde varasematel aastatel õpitud 
mardilaulud, õpetatakse neid ka noorematele õpilastele, 
vahel otsitakse abi YouTube st`, et sõnad ikka hästi selged 
oleksid. Eeltööna pannakse paika üksikasjalik plaan, kelle 
juurde sanditama minnakse, mis on iga mardisandi ülesan-
ne: kes küsib mõistatusi (ka need on eelnevalt välja otsitud), 
kes soovib lahkele pererahvale häid soove (mis sellest, et 
osa soove on tänapäeval natukene naljakad), kes tantsib, 
jne.

Kurb on aga see, et lapsed teevad ära suure töö mardi-
laupäeva ettevalmistamisel ning kahjuks seisavad nad nii 
mõnegi klassivenna või -õe suletud ukse taga. Nad tunne-
vad süüd, piinlikkust ja tunnet, et justkui oleksid nad valel 
ajal vales kohas.

Sanditamine nii mardi- kui kadrilaupäeval on üks igi-
vana traditsioon ka teiste Euroopa rahvaste kombestikus. 
Seni on Eesti rahvakalendri tähtpäevade seas mardipäeva 
ikka peetud. Võibolla on kadunud komme süüa mardipäe-
val mardihane ja pidada pärast sanditamist mardipulmi ehk 
ei ennustata isegi mardipäeva järgi kadripäeva ilma, kuid 
ukselt usele koputamine ja ukse taga laulmine on õnneks 
veel säilinud.

Armsad järvakandilased!
Meist keegi ei jää mõne kommipaki pärast vaesemaks, 

küll aga anname osa rahvakultuuri hääbumisse, kui jätame 
mardi- ja kadrisantidele uksed suletuks.Meie rahvuskultuur 
sõltub eelkõige meist enestest.

Aira Jakimenko

Et Raplamaal pole enam 
operatiivkorrapidajaid ja 
kõigis neljas komandos on 
kohustus hoida igapäevaselt 
tööl meeskonnavanemaid, 
tõi see ka meie komando 
jaoks kaasa mitu muuda-
tust. Nüüd on ka Järvakan-
di komandos igapäevaselt 
valves meeskonnavanem 
(mees, kes sündmusel on 
sinise kiivriga), kelle üles-
andeks on esmane pääs-

tetööde juhtimine 1. ja 2. 
astme (näiteks korteritule-
kahju) päästesündmusel. 
3. astme (näiteks tulekahju 
tööstushoones) sündmusele 
reageerib ka operatiivkorra-
pidaja, kes meie jaoks asub 
nüüd Paides või Pärnus. Ku-
na Järvakandi komandos on 
hetkel tööl vaid kaks mees-
konnavanemat, aga ette on 
nähtud viis, siis tulevad puu-
duvad vanemad meile val-

vesse teistest komandodest. 
Samas on meil praegu kolm 
meest meeskonnavanemaks 
õppimas ja kooli on mine-
mas lisaks veel üks. 

 Neljamehelisest valvest 
tingituna tuli välja vahetada 
ka Järvakandi päästemasin 
küll oluliselt vanema, kuid 
mahukama vastu, sest meie 
meeskond (nüüd neljamehe-
line) ei mahtunud enam oma 
kolmekohalisse autosse ära. 

Autod vahetame Nõva ko-
mandoga, hetkel on kasutu-
ses samalaadne asendusauto 
Pärnu-Jaagupist. Nõva auto 
on kasutuses Lihulas, sest 
sellel on haakekonks paadi 
vedamise tarbeks.

„Uus“ auto pidi olema 
heas seisus ja meestel on 
vaja vaid taas harjuda ma-
nuaalkäigukastiga.

Marko Matson
komandopealik

Kutsume kõiki rulluisuta-
ma! Nimelt oleme juba juu-
ni algusest alates soetanud 
"ANK projekt 2015" raames 
kõigile kasutamiseks 16 paa-
ri rulluiske suuruses 35 - 45. 
Üldiselt on uisud küll suunit-
lusega noortele, kuid neid ei 
keelata ka lapsevanematele, 
kes uisutamist proovida ta-
havad. Tähelepanuväärne 
on see, et mõne kuu jooksul 
on uiske laenutatud juba ligi 
150 korda ning see ala on 
meeldima hakanud ka mit-
mele lapsevanematele, kes 
peale tööd hea meelega uis-
kudel lõõgastuvad. 

Juuni alguses käis grupp 
Järvakandi noori Soomes 
laagris koos Juva skautide-
ga. Ettevõtmine sai teoks 
tänu Kaitseliidule. Plaanime 
üle aasta nende suvelaagri-
tesse ikka ja jälle külla min-
na ning tuleval suvel on ne-
madki taaskord siia tulemas,  
et meie maakonna suvelaag-
rist osa saada. 

Juuni keskpaigas toimus 
Rapla maakonna riskilaste 
projekti raames kahepäe-
vane suvelaager Karitsa 
jahibaasis. Laagri jooksul 
omandati palju uusi teadmisi 
erinevates valdkondades ja 
noortekeskuste ühislaagreid 
on plaanis edaspidigi kor-
raldada. Projekt "Riskilaste 
toetusprogrammi raken-
damine läbi noortekeskus-
te“ on rahastatud Euroopa 
Majanduspiirkonna (EMP) 
toetuste programmi „Riski-
lapsed ja –noored“ taotlus-
voorust „Noorte-ja noorsoo-

tööorganisatsioonide võime 
kaasata riskilapsi ja noori 
on paranenud“. Programmi 
viivad üheskoos ellu Hari-
dus- ja Teadusministeerium, 
Justiitsministeerium ja Sot-
siaalministeerium. Prog-
rammi rakendusüksuseks on 
Eesti Noorsootöö Keskus. 
Lisainfo programmi kodule-
helt: www.entk.ee/riskilap-
sedjanoored/

Peale juulikuist puhkust 
jätkus töö uue hooga. Augus-
tis toimunud klaasikunstnike 
sümpoosioni raames toimus 
klaasiõhtu noortekeskuses ja 
ega siis jäänud ka keskuse 
sünnipäev tähistamata. Sün-
nipäeva tähistasime taaskord 
maakondliku lahtiste kiikin-
guvõistlustega, kus kohali-
kud noored said tasuta Eesti 
"Nokiaks" pürgivat spordi-
ala proovida ja enda kõrgu-
sekartuse proovile panna. 

Septembrist algas kesku-

ses taas majutuste periood. 
Et seoses erinevate alevis 
toimuvate ehitustöödega 
vajavad paljud töömehed 
peavarju, kasutab keskus ära 
võimalust nendele ööma-
ja pakkuda ning seeläbi ka 
raskel ajal valla õhukeseks 
kulunud rahakotti veidigi 
turgutada. Seetõttu on küll 
keskuse töö hinnanguliselt 
aasta lõpuni veidi võõraste 
külaliste poolt häiritud, aga 
ega sellepärast midagi tege-
mata ei jää. 

  Oktoobris tõime kultuu-
rihalli seinte vahel noorteni 
kaasaegset kultuuri ehk pi-
dasime maha ühe meeleolu-
ka peo, kus lisaks DJ-le oli 
laval oma uue plaadiesitlus-
kontserdiga Vaido ja temaga 
kaasas loomulikult ka tant-
sutüdrukud, kes esinemisele 
vürtsi lisasid. Peole oli ko-
hale tulnud üle kolmandiku 
koolinoortest ning mõned 

täisealisedki.  
  Oktoobri tegemisi jäi 

lõpetama Järvakandi noorte 
kotkaste rühmalaager, kus 
osalesid eelmisel aastal te-
gutsema hakanud poisid va-
nuses 7 – 14.  Laagris õpiti  
olulisi tarkusi, et saada juba 
ametlikult vastu võetud noo-
reks kotkaks tuleva  aasta 
veebruaris. Laagri lõpuks 
tegi enamik laagrilisi ära 
kuuenda (kõige madalama) 
järgu eksami ning lunastasid 
seega õiguse saada organi-
satsiooni täieõiguslikuks 
liikmeks. 

   Keskuse igapäevaelu on 
ees ootamas veel üks suur ja 
oluline muudatus. Nimelt on 
kuni 2017. aasta  veebruarini 
keskuses puhumas uued tuu-
led, sest direktori kohuseid 
hakkab täitma senine kultuu-
rihalli kunstiline juht Merike 
Rego. Lisaks praegustele 
noortele on Merikesel plaa-
nis kaasata ka neid, kes on 
kooli juba lõpetanud – näi-
teks noored emad beebidega, 
kellega võiks keskuses bee-
bihommikuid läbi viia. Seo-
ses praeguse juhataja lapse-
hoolduspuhkusega ei toimu 
sel perioodil raadioteel juhi-
tavate masinate tegevusi. 

Kõikide murede ja rõõ-
mudega võib alati kirjuta-
da ank@jarvakandi.ee või 
helistada juhataja numbrile 
5306 9253.

Kõike head ja mõnusat 
eesootavat talve!

Mikk Merekivi 
Järvakandi ANK direktor

Oktoober ja november on 
olnud Järvakandis täis ehi-
tustegevust erinevatel objek-
tidel. Juba mõnda aega käi-
vad tööd Turu tänaval, kuhu 
rajab uut kauplust OG Elekt-
ra AS, ja tööstuspargis, kus 
käib O-I Production Estonia 
AS liivapuhastusjaama ehi-
tamine. Oktoobri lõpupäevil 
algasid alevi soojamajan-
duse ümberkorraldamisega 
seotud kaeve- ja trassitööd 
klaasitehase territooriumil 
ning teenindusmaja juures .

Vallavanem Mart Järvik 

sõnade kohaselt on kauplu-
se ehitus kulgenud tõrgeteta 
ja plaanipäraselt: novembri 
alguseks oli hoonekarp püsti 
ja sarikad peal ning poeesine 
parkimisplatski välja ehita-
tud. Lisaks sai tööde käigus 
uue asfaltkatte ka amortisee-
runud Turu tänav.

O-I Production Estonia 
AS Järvakandi klaasitehase 
juhi Kaido Turro sõnul ehi-
tatakse krundil Tehaste 22 
kvartsliiva puhastusjaama, 
eesmärgiks parandada ette-
võtte tootmisprotsessis kasu-

tatava liiva kvaliteeti. Tööde 
lõpp on kavandatud 2016. 
aasta esimesse poolde.

Alevirahvale silma jää-
nud trassitööd on seotud 
klaasitehase rekonstrueeri-
mise tulemusena tekkinud 
võimalusega kasutada klaa-
sitootmisel tekkivat jääksoo-
just kaugkütte tarbeks. OÜ 
Järvakandi Soojus juhataja 
Aleksander Kuruson: „Kui 
seni (ka veel praegu) oleme 
tarbijale soojusenergiat toot-
nud maagaasist, siis edaspidi 
plaanime kasutada klaasite-

hase jääksoojust, mis klaa-
sitootmisprotsessi jäägina on 
seni kasutamata olnud. Sel-
leks on vaja rajada torustik 
jääksoojuse vastuvõtuks ja 
selle suunamiseks katlamaj-
ja, lisaks kaugkütte trassiosa 
katlamajast teenindusmaja-
ni. Olemasolev läbi tehase 
kulgev torustik likvideeri-
takse.“ Järvakandi Soojuse 
juhataja kinnitusel võimal-
dab jääksoojuse kasutamine 
tulevikus kaugkütte hinda 
lõpptarbijale alandada.

Mart Järvik

Noortekeskuse tegemistest 
möödunud suvel ja sügisel

Struktuurimuudatused tõid kaasa autovahetuse

Ehitustöödest Järvakandis

Külas Juva skautidel Mikk Merekivi
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Sündmusi ,,kultuurikodus"
Alles see jaanipidu meil oli! Ja peagi on käes jõulud...

Selle loo kirjutamise ajal on aga hingedeaeg, mil pime-
duses, novembri halluses ja udus on olnud ringi  kõndimas 
meie esivanemate hinged... Loodan, et kõigis peredes on ol-
nud sel pimedal ajal palju valgust ja soojust – küünlatuledest 
ja lähedastega aja jagamisest.

Maailm on pidevas muutumises, sellega seotult meie-
gi kultuurihalli elu ja tegemised. On alanud hooaeg 
2015/2016. Tööd on alustanud maja rahvakultuurikollek-
tiivid ja huviringid.

Hooaega alustasime traditsiooniliselt valla haridus- ja 
kultuuritöötajate austamisõhtu ja isadepäeva kontserdiga. 
Hooaja avas juba ka Kultuuri Kohvik, kus oli külas Kreet 
Rosin. Temalt saadi teada, et väga lihtsate võtetega on või-
malik oma elu täiesti ise juhtida ja luua endale juurde elu-
energiat. Koolivaheajal alustasime taas ka kino näitamisega.

Et veel süveneda hingedekuusse, on 22. novembri Kul-
tuuri Kohvikus võimalus kohtuda hingest hinge Eesti ühe 
tuntud naise, folkloristi, ,,Mnemoturniiri" Tarkade Klubi 
liikme Marju Kõivupuuga, kes on öelnud: ,,Vanemate ini-
meste elutarkusest saad aru alles siis, kui tubli pool elu on 
elatud..."

Põhjust küünaldest rääkida on aga jätkuvalt, sest juba 29. 
novembril algab advendiaeg. Sel päeval süütame õhtul taas 
meie alevi jõulukuuse tuled, siis on võimalik tunnikene veeta 
jõuluhõngulises kultuurihallis jõuluhõrgutiste kohvikus. Ja 
kella 20 paiku järgneb kontsert, mis toob meie lavale musit-
seeriva koosluse laulja Alen Veziko ja tsellisti Pärt Tarvase 
isikus. Kontsert on tasuline.

Teise advendi plaanid on veel nö õhus, kolmandal ad-
vendil, 13. detsembril saab Järvakandi rahvas kogeda jõu-
lulaada melu – sel aastal ühendame suure – ja koolilaada, 
on avatud taas jõulukohvik, ringi kõnnib jõuluvana, kellele 
saab luuletusi lugeda, ja loomulikult pakume meeleolukat 
kultuuriprogrammi. 17. detsembril on majas kooli jõulu-
kontsert. Neljanda advendi eel, 19. detsembril ootab meid 
taas kontsertelamus „Jõulusõnum muusikas“. 21. detsembril 
peab oma jõulupeo kultuurihallis meie koolipere, 22. det-
sembril on võimalus osaleda kultuurihallis meeleolukal jõu-
lupeol, kus saavad kokku kõik majas toimetavad kollektiivid 
ja ringides osalejad ning oodatud on sellest osa saama kõik 
huvilised. Ja siis - 31. detsembri õhtul alustame 2015. aasta 
ärasaatmist ja võtame keskööl koos vastu 2016. aasta.

Kohtumiseni kultuurihallis, meie rahva majas – arvake, 
rääkige kaasa, pakkuge ideid, soovige soove, tehke ettepane-
kuid! Koos on tore!

Tiia Hansar,
kultuurihalli juhataja

Palume toetada muuseu-
mile vanima eksponaadi 
soetamist. Soovime soetada 
haruldase vana dokumendi 
aastast 1594,  millel on säi-
linud Järvakandi mõisniku 
ja Eestimaa maanõuniku 
Eilhart von Tysenhuseni 
omakäeline allkiri ja pitser. 
Tegemist on maakondliku 
mõõtmega ja üle-eestili-
se tähendusega haruldase 
ürikuga, mille ostmine on 
võimalik ainult Järvakandi 
kogukonna abiga! Teist sel-
list võimalust ei tule! Eseme 
hind on 1100 eurot. 

Millega täpsemalt on pär-
gamendi näol tegu?

  On aasta 1594. Mõis-
nikud erinevatest Eestimaa 
paikadest lasevad sadul-
dada hobuse või istuvad 
kaarikusse ning jõuavad 
pärast mitmepäevast reisi 
6. septembriks Revelisse. 
Nõupidamisele on sõitnud 
tänase Raplamaa aladelt 
Alust lesknaine Wrangell, 
Raikkülast Fabian Fer-
senn, Päärdust Wilhelm 
Yxkull, Haimrest Dittrich 
Varensbegk, Tollilt Meuritz 
Wrangell, Inglistelt Reinolt 
Ahnrep, Veliselt Reinholt 
Yxkull ja Claus Yxkull. 
Ja loomulikult maanõunik 
Eilhart von Tysenhusen 
Järvakandist. Lisaks on 
koosviibimisel esindatud 
Saksi ja Imastu mõisad Vi-
rumaalt ning Saku mõis 
Harjumaalt. Arutlusele võe-
takse Alu mõisa lesknaise 
kokkulepped seoses temale 
kuuluva mõisaga (täpse-
malt lese omandiõigusest 
Alu mõisale). Kokkulepete 
kirjeldamiseks koostatakse 
vasikanahast valmistatud 
pärgamendile dokument, 
mille õigsust kinnitavad ne-
li kohalviibijat omakäelise 
allkirjaga ja iskikliku pit-
serijäljendiga. Need mehed 
on (ürikus alt vasakult pa-
remale) Jacob Tuue (Taube) 
Saksi mõisast, Eilhart von 
Tysenhusen Järvakandist 
ning mõlemad Yxkullid Ve-
lise mõisast.

 
Miks on see ürik oluline? 

Esiteks osalejate mas-

taapsus – neid on Lääne-
maalt, Harjumaalt ja Rapla 
kihelkonnast, samuti Viru-
maalt. Seetõttu on doku-
mendil maakondlik mõõde 
tänase Raplamaa mõistes. 
Teiseks on oluline mõis-
ta seda ajajärku, kus sõjad 
Poola - Rootsi ja Vene vä-
gede vahel olid lõppjärgus, 
maa oli laastatud ning ra-
hulepingud sõlmitud 1582. 
ja 1595. aastal. Linnuste 
aeg hakkas ümber saama 
ja saabus rahulikum Rootsi 
aeg ning mõisnikud asusid 
ehitama häärbereid, nagu 
me neid möödunud sajandi 
mõistes tunneme. Eestimaa 
(pärast 17. sajandi alguse 
sõdasid ka Liivimaa) jäi ku-
ni Põhjasõjani Rootsi riigi 
rüppe. Seega -  dokument 
on vana. Seda ka selles 
mõistes, et vanimad teada-
olevad kirjalikud allikma-
terjalid Eesti aladelt on vaid 
ainult ~300 aastat vanemad 
(1270).  Kolmandaks on 
dokumendil Järvakandi 
mõisniku (Eolert ka Elertka 
Gilhard von Tiesenhausen, 
Järvakandi mõisnik, maa-
nõunik 1594–1597 ja tule-
vane Paide asehaldur aastal 
1601) kui kokkulepete tun-
nistaja omakäeline allkiri 
ja pitsat. Viimane on ainus 
teadaolev Tysenhuseni sõr-

musepitseri jäljend. See on 
säilinud ja terve. Neljandaks 
teame, et Eesti suuremates 
muuseumides ei ole vanu 
pärgamente eriti eksponee-
ritud – neid võib vaadelda 
digitaalsel kujul, kuid ori-
ginaalid asuvad hoidlates. 
Kuna maakonnamuuseumit 
kahjuks Raplamaal ei ole 
ja et dokument on paljuski 
Järvakandiga seotud, siis 
on meie ühiseks sooviks 
pakkumisel olev kõnealune 
originaal Järvakandi Klaa-
simuuseumile soetada ehk 
tuua meie ajalugu käsitlev 
dokument kodumaakonda 
tagasi* ja panna see vana 
auväärne ürik inimestele 
vaatamiseks auväärsele ko-
hale välja ainukese muuseu-
mina Eestis.

 * - algselt hoiti doku-
menti Seli mõisa kirjako-
gus.  19. sajandil võttis selle 
sealt teiste hulgas ümbert-
õlkimiseks vanast saksa 
keelest uuemasse keelever-
siooni parun R. Von Toll. 
Raamat, mis koondab aas-
tatel 1561–1650 koostatud 
dokumentide sisu, ilmus 
1861. aastal ja sisaldab meil 
kõne all oleva üriku tervik-
teksti tänasel päeval arusaa-
davas saksa keeles.

 Juhtus aga nii, et paljusid 
dokumente von Toll peale 

nende tõlkimist mingitel 
põhjustel ei tagastanud. Al-
les nüüd, XXI sajandil tuli 
antud dokument Rootsi rii-
gis päevavalgele ja jõudis 
läbi ettevõtliku eesti mehe 
kohalikult oksjonilt Eestis-
se. Viiendaks on seega selle 
üriku juures oluline tõsisasi, 
et dokumendil on peale te-
ma sisu ka lugu, mis ühele 
museaalile niivõrd oluline 
omistada on.

 Ja kui Sa nüüd, hea lu-
geja, võtad selle loo siin 
samuti oma südameasjaks 
(nagu allakirjutanu on seda 
teinud), siis on Sul võimalik 
selle üriku soetamisel oma 
annetusega osaleda. Osa-
leda sellisel määral nagu 
Sinu sisetunne Sul talitada 
lubab ning õigeks peab. 
EE862200001120074232  
Swedbank,  märgusõna 
„pärgament“. Tegemist on 
Järvakandi vallavalitsuse 
arvega ja märgusõna „pär-
gament“ abil on võimalik 
annetused paljudest teistest 
laekumistest eristada. Soovi 
korral on võimalik annetada 
sularahas Järvakandi muu-
seumi, kaupluse TooRa, 
raamatukogu või vallamaja 
ruumides. Kampaania lõpeb 
10. jaanuaril 2016.  

Allan Kima
muuseumi juhataja

Muuseum palub abi!

Sügis on vaikne ja pime pe-
riood, õues toimetamiseks 
jääb valget aega üha napi-
maks ja spordirahvaski te-
gutseb nüüd rohkem saalis. 
Treeningud toimuvad regu-
laarselt ja lauatennise maa-
kondlik sari käib täie hooga.

Koolinoortel oli selle pe-
rioodi ainuke võistlus IV–V 
klasside maakondlik rah-
vastepalli võistlus. Mõned 
head aastad on sellest eemal 
oldud, sest gümnaasiumite 
arvestuses ei suutnud me 
vajaliku suurusega võist-
konda välja panna. Põhi-
koolid saavad aga mängida 

segavõistkondadega ja see 
sobib meile juba paremini. 
Tagasitulek küll neljandast 
kohast kõrgemat tulemust 
ei toonud, aga hulga koge-
musi said lapsed kindlasti ja 
eks paari aasta pärast võib 
ka heal päeval kobedamat 
tulemust oodata. Tahtmisest 
puudust ei olnud ja oskused 
tulevad harjutades. Alusta-
mas on kergejõustiku noor-
tesari TV-10 olümpiastarti.

Oktoobri lõpus tähistas 
Järvakandi terviserada oma 
11. sünnipäeva. Sel puhul 
tehti Tupiku mäe ümbru-
ses vajalikku talgutööd ja 

vesteti lõkke ümber kübeke 
spordijuttu.  

Igatahes on kolmapäe-
vane „VANAMEESTE 

PALLIRING” avatud ka 
pallimänguhuvilistele „mit-
teainultvanameestele”. 

Margus Sepp

Talgud terviserajal
Peetud said järjekordsed talgud Järvakandi terviseradadel, 
talgulisi tuli kohale Järvakandist, kaugemalt ja ka piiri ta-
gant. Töödeks nagu ikka radade sügisene hooldamine. Ka 
ilus ilm toetas talguliste tegemisi. Suures osas toimetati Tu-
piku mäel ja selle ümbruses, kus niideti võsa ja tehti muud 
vajalikku. Samas sai ära põletatud ka eelnevatest kordadest 
tekkinud puidupraht. Usinad tööpäevad võtsid aga planee-
ritust suurema mõõtme ja tänaseks on muutumas ka raja 
profiil. Nimelt on sinna veetud kümneid koormaid mulda, 
misläbi läheb rada jälle huvitavamaks.  

Tänusõnad on ära teeninud nii kõik talgulised kui ka ilma-
taat, kes lubas meil talgud lõpetada talgutele kohaselt.

Kavas on teha rada veelgi laiemaks ja huvitavamaks: ka-
vas on terviseraja juurde rajada ka discgolfi 18 korviga rada, 
mida saaks suures osas kasutada ka talvel suusatades. Ja kau-
gem plaan on jätkuvalt kogu terviseraja valgustamine.

Marko Matson
talguline

Pinnasevedu terviserajale Margus Sepp

Vaikne hooaeg

Rahvastepalli võistkond Margus Sepp
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Vello Jaansalu  
19.03.1940– 
06.10.2015

Jumalateenistused EELK Järvakandi Pauluse kirikus

• Pühapäeval, 6. detsembril kell 15  
 II advendi armulauaga jumalateenistus

• Pühapäeval, 20. detsembril kell 15   
 IV advendi jumalateenistus

• Neljapäeval, 24. detsembril kell 18  
 jõuluõhtu jumalateenistus

• Reedel, 25. detsembril kell 15   
 I jõulupüha armulauaga jumalateenistus, 
 laulab koguduse ansambel

Kogudust teenivad 
hooldajaõpetaja Mihkel Kukk, tel 486 8144, 5565 0722
õpetaja emeeritus Kalju Kukk, tel 487 7326
juhatuse esimees Rein Ranne, tel 487 7215, 5568 4450

ÜÜR
Teenindusmajas Pargi tn 1 
anda rendile ruumid: I kor-
rusel  55 m² ja II korrusel 55 
m² ning 58 m². Info tel 5346 
1343 või neeme.mitt@jarva-
kandi.ee

Järvakandi valla jäätme-
kava on kaasajastamisel 

ning aastateks 2016–2021 
koostatud kava eelnõu on 
avalikul väljapanekul 4.– 
25.11 valla kodulehel ja 
tööpäeviti vallamajas.

Jäätmekava eelnõu avali-
kustamise tulemuste alusel 

toimub 26.11.2015 kell 15 
vallamajas koosolek. 

POLITSEI

Märkamisest
November on hingedekuu ja võiks tuua rahu meie süda-
messe ning tegudesse. See on ühtlasi aeg, kus küünalt 
süüdates mälestame oma lahkunud lähedasi. Paraku on 
politseini jõudnud informatsioonist raske seda järeldada. 
Ei saa aru, kas tulenevalt  pimedaga saabunud igavusest 
või külmast ilmast tehakse tegusid, mille peale teistega 
arvestav ja mõtlemisvõimeline inimene ei oskakski tul-
la. Näiteks põletatakse puidust prügikaste, üritatakse teha 
lõket bussipeatuse puidust varjualuse alla ning soditakse 
ootekodade seinu.

Murelikuks teeb see, et inimesed ise tahtmatult (või 
tahtlikult?) soosivad oma käitumisega nende sündmus-
te toimumist. Näiteks ei jõua info rüüstatud või rikutud 
avalikust varast politseini, justkui polekski selline tegevus 
probleem. Kui see ringiga lõpuks ikkagi politseini jõuab, 
siis on kõigil sündmusega seoses vaid hägused mälestu-
sed ja vandaale tuvastada keeruline.

Kui meie kõigi hüvanguks rajatud vara suhtes on toime 
pandud rikkumisi, siis tuleb sellest kohe politseile teada 
anda. Olge tähelepanelikud, jätke meelde seltskonnad, 
kes nendes kohtades toimetavad ja andke oma kahtlustest 
politseile teada. Kui kogukond on aktiivne, teeb koos-
tööd politseiga ja annab sellega rikkujatele selgelt märku, 
et vandalism ei ole normaalne, suudame ühiselt sellisele 
käitumisele lõpu teha. Nagu mainitud, eeldab see elanike 
ja politseinike koostööd, mille eelduseks on see, et ko-
halikud elanikud ise tajuvad ootekodade ja prügikastide 
vajalikkust ning väärtust elukeskkonna osana. Ehk aitab 
olukorra tõsidust avada see, kui mõtleme tulevikule: täna 
tõstetakse käsi meie ühisvara vastu, homme aga võivad 
karistamatusest innustunud vandaalid rünnata mõne ini-
mese isiklikku vara. 

Ma ei arva, et meie hulgas elab inimesi, kellele meel-
dib avalik ruum, kus pole prügikaste ja bussi tuleb oodata 
ilmastiku meelevallas. Ühtlasi ei usu ma seda, et keegi 
tahab, et tema koduaknad pimedal sügisõhtul kividega 
katki loobitakse. Seega alustagem koostööd vandaalide 
väljaselgitamiseks ja nende tegevuse tõkestamiseks. Iga 
kodaniku kohus on reageerida vääritult käitunud isiku 
teole, sest ainult nii saame me kasvatada neid, kelle kas-
vatamisega kodu või kool pole hakkama saanud. Rikku-
jatel peab olema selgelt aru saada, et nende tegevus pole 
üldsusele vastuvõetav.

Lõpetuseks midagi positiivset. 26. novembril tähista-
takse kodanikupäeva ja selle puhul tutvustab oma tööd ja 
maja ka Rapla politseijaoskond, kes ootab huvilisi jaos-
konnas kell 10. Kohtumiseni!

Toimekat hilissügist soovides 
Jaan Sildoja

piirkonnapolitseinik

Iga päev jõuavad 
tuhanded maailma-
kuulsad tooted O-I 
klaaspudelitesse 
ja -purkidesse pa-
kendatuna miljo-
nite tarbijateni ko-
gu maailmas. Turuliidrina Euroopas, Põhja- ja 
Lõuna-Ameerikas ning Kaug-Idas annab O-I 
oma klientidele võimaluse viia nende tooted 
tarbijateni parimat maitset, puhtust, visuaal-
set veetlust või väärtust pakkuvas pakendis. 
1903.a. asutatud O-I on enam kui 100 tegut-
semisaasta jooksul laienenud 21 riiki rohkem 
kui 80 tehast  üle maailma. Ettevõttes töötab 
ligi 23 000 inimest. Euroopas on ettevõttel 37 
tehast 11-s riigis ning ligemale 9200 pühen-
dunud töötajat. 1995. a ostis O-I Järvakandi 
klaasitehase Eestis, kus täna töötab üle 155 
inimese.  Lisainfo ettevõtte kohta www.o-i.com
O-I Production Estonia AS ootab oma mees-
konda

KLAASIVORMIMISMASINA 
OPERAATOREID 
(töökoht Järvakandis)

Sobiv kandidaat omab:
• valmidust meeskonnatööks 
• valmidust töötada vahetustega töögraafikuga

Omalt poolt pakume:
• põnevat tööd rahvusvahelises ettevõttes
• enesetäienduse ja arengu võimalust
• suurepärast meeskonda
• sisse-elamisperioodiks elamispinda
• konkurentsivõimelist töötasu

Kandideerida soovijatel palume saata enda 
andmed koos elulookirjeldusega 
ethel.moora@eu.o-i.com hiljemalt 01.12.2015.
Lisainformatsioon telefonil 5336 4699

Vastavalt Järvakandi Vallavalitsuse määrusele
 kehtivad alates 1. jaanuarist 2016 

ajalehes Järvakandi Kaja uued reklaamihinnad

1. Moodulkuulutused
 a. 1 moodul  42 x 30 mm 5.00,
 b. 2 moodulit 84 x 60 mm 10.00,
 c. 3 moodulit 168 x 120 mm 15.00.

2. Reakuulutused
 a. Kinnisvara, sõidukite, masinate, seadmete,   
     töödeta, teenuste müük 0,10 tähemärk;
 b. Teised kuulutused 0,05 tähemärk.

3. Kordusreklaam on 10% soodsam.

4. Vallavalitsuse, -volikogu ja vallavalitsuse hallatavate   
    asutuste ning kolmanda sektori reklaam avaldatakse 
    tasuta.


